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Válaszok a további írásbeli kérdésekre – Várhelyi Olivér  

 

1. kérdés 
Intézkedései során hogyan fogja előmozdítani a nők jogait? Milyen konkrét lépéseket fog tenni a szexuális 

és reproduktív egészségügyi ellátáshoz való hozzáférés és az egészségügyi ellátás nyújtásának további 

előmozdítása, a nők egészségügyi helyzetének javítása, valamint annak biztosítása érdekében, hogy az 

uniós egészségügyi politikák előmozdítsák a nemek közötti egyenlőséget az egészségügyi ellátásban? Az 

Európai Parlament támogatja a szexuális és reproduktív egészségügyi ellátáshoz való hozzáférést 

valamennyi tagállamban. A megerősítő meghallgatáson Ön utalt az EU hatásköreinek korlátaira, azonban 

az uniós szakpolitikák támogathatják a szexuális és reproduktív egészségügyi ellátáshoz való hozzáférést. 

Aktívan munkálkodni fog-e a határokon átnyúló egészségügyi ellátásról szóló irányelv javításán és 

aktualizálásán annak biztosítása érdekében, hogy az egészségügyi ellátással nem rendelkező vagy 

megfelelő reproduktív egészségügyi ellátással nem rendelkező tagállamokban élő személyek 

biztonságosan és bizalmasan megkapják azt egy másik tagállamban? 
 

Ha jelölésemet megerősítik, és kineveznek az egészségügyért és állatjólétért felelős biztosi posztra, 

munkám során elő fogom mozdítani a nők jogait. Lényeges, hogy az Európai Unióban mindenki – így 

minden nő is – színvonalas egészségügyi ellátásban részesüljön. 

 

Biztosi kinevezésem esetén együtt fogok működni az egyenlőségért felelős biztossal annak érdekében, 

hogy az egészségügy, az egészségfejlesztés és az egészségügyi válsághelyzetekre való felkészülés terén 

kezeljük a megkülönböztetést és előrelépést idézzünk elő a nemek közötti egyenlőséget illetően. Célom, 

hogy ehhez többféle eszközt is igénybe vegyek. Biztosítani fogom például, hogy „az EU az egészségügyért” 

program továbbra is kulcsfontosságú szerepet töltsön be a betegségmegelőzés, a válsághelyzetekre való 

felkészülés és az egészségügyi ellátás terén mutatkozó egyenlőtlenségek elleni küzdelemben. Az európai 

rákellenes terv kiemelt kezdeményezésének, az Európai Rákegyenlőtlenségi Regiszternek változatlanul 

dokumentálnia kell a különféle meghatározó tényezőkkel – többek között a nemekkel – kapcsolatos 

egyenlőtlenségeket, és meg fogom vizsgálni e rendszer kiterjesztését például a szív- és érrendszeri 

betegségekre. Egészségügyi válságok alkalmával egyértelműen kirajzolódik az egyenlőség dimenziója, 

ezért a felkészültségre és reagálásra irányuló intézkedéseknek ezt is figyelembe kell venniük.  

 
Az új biztosi testület egyik fontos, a politikai iránymutatásban is rögzített korai kezdeményezése – amelyre 
Hadja Lahbib biztosjelölt is részletesen kitért a meghallgatása során – a következő nemzetközi nőnapra 
előterjesztendő, a nők jogaira vonatkozó ütemterv lesz. Hozzá fogok járulni ehhez a munkához, és a 
kezdeményezést kollégáimmal együttműködve erős egészségügyi dimenzióval ruházzuk fel.  
 
A szexuális és reproduktív egészség alapvető szerepet játszik a nemek közötti egyenlőség és a nők jogai 
tekintetében. Ha jelölésem megerősítést nyer, együtt fogok működni az egyenlőségért felelős biztossal a 
2025 utáni időszakra szóló nemi esélyegyenlőségi stratégiát érintő, egészséggel kapcsolatos kérdésekben, 
beleértve a szexuális és reproduktív egészséget is. Törekedni fogok továbbá arra, hogy az emberi eredetű 
anyagokról szóló rendeletben meghatározott megerősített minőségi és biztonsági előírásokat Unió-szerte 
teljes mértékben végrehajtsák és mindenkire alkalmazzák. 
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Ezzel párhuzamosan azon fogok munkálkodni, hogy biztosítsam a határokon átnyúló egészségügyi 
ellátásról szóló irányelv teljes körű végrehajtását annak érdekében, hogy Unió-szerte előmozdítsam az 
egészségügyi szolgáltatásokhoz való határokon átnyúló hozzáférést. A Bizottság 2022. évi értékelése azt 
mutatta, hogy a határokon átnyúló egészségügyi ellátás igénybevétele továbbra is akadályokba ütközik, 
és ez főként az irányelv-végrehajtás mikéntjének tudható be. Folytatni fogom a Bizottság arra irányuló 
munkáját, hogy felszámolja a végrehajtás előtt álló akadályokat, például az egészségügyi ellátás 
digitalizálása révén. Az irányelvnek való megfelelés javítása érdekében szorosabbra fűzöm a párbeszédet 
a tagállamokkal, hogy meg lehessen vitatni az aggályokat és megoldásokat lehessen találni. Az irányelvben 
rejlő lehetőségek maximalizálása és a tagállamok közötti együttműködés megerősítése révén az EU újabb 
lépést tehet az európai egészségügyi unió és a nők jogainak tiszteletben tartása felé. 
 

Az Európai Unió működéséről szóló szerződés értelmében az egészségügyi ellátás és az orvosi 
szolgáltatások megszervezése és nyújtása tagállami hatáskörbe tartozik. Az EU azonban felléphet a 
nemzeti politikák kiegészítése érdekében. A Bizottság ezért határozottan támogatja a tagállamok arra 
irányuló erőfeszítéseit, hogy végrehajtsák a nők egészsége szempontjából releváns ENSZ fenntartható 
fejlődési célokat, így egyetemessé tegyék a szexuális és reproduktív ellátáshoz a családtervezéshez és az 
oktatáshoz való hozzáférést. A Bizottság munkája kiegészíti a nemzeti szakpolitikákat, ösztönzi az 
együttműködést, támogatja a tagállamokat egészségügyi politikáik alkalmazásában, és elősegíti a bevált 
gyakorlatok cseréjét, többek között az egészségfejlesztéssel, a betegségmegelőzéssel és a nem fertőző 
betegségek kezelésével foglalkozó irányítócsoporton keresztül. 
  
Biztosi kinevezésem esetén támogatni fogom az egyenlőségért felelős biztos arra irányuló munkáját, hogy 
lakóhelyüktől függetlenül előmozdítsa az Unióban élő nők jogait, többek között a szexuális és reproduktív 
egészségügyi ellátáshoz való hozzáférés tekintetében.  
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2. kérdés 

Hogyan fogja előmozdítani az EMA által jóváhagyott oltóanyagok elterjedését, és hogyan kíván küzdeni a 

védőoltásokkal szembeni bizalmatlanság, valamint a kapcsolódó dezinformáció és félretájékoztatás ellen 

valamennyi tagállamban, beleértve az Ön saját tagállamát is? Hogyan fog dolgozni annak biztosítása 

érdekében, hogy a „kiskapuk” kihasználása ne ássa alá a biztonságos és hatékony oltóanyagok uniós 

jóváhagyási rendszerét? A spanyolországi tragédiával kapcsolatos válaszát a képviselők úgy értelmezték, 

hogy a HERA már rendelkezik a tetanusz és a dengue elleni vakcinák készleteivel, melyek készen állnak a 

felhasználásra. Meg tudja erősíteni, hogy ez így van? 
  

Ha az egészségügyért és az állatjólétért felelős biztosi kinevezésem megerősítést nyer, erőteljes és hangos 

szószólója leszek az oltóanyagok népegészségügyi előnyeinek. Amint azt a meghallgatásomon említettem, 

a világjárvány idején a Covid19-oltóanyagoknak köszönhetően Unió-szerte több mint 1,7 millió életet 

sikerült megmenteni. Nem is beszélve arról, hogy évente további milliók életét mentik meg az olyan 

halálos betegségek elleni vakcinák, mint például a kanyaró, a gyermekbénulás és a szamárköhögés. 

Európában a vakcinákat engedélyezésük előtt igen alapos tudományos értékelésnek vetik alá. Ha valaki 

olyan oltást kap, melyet a Bizottság engedélyezett, biztos lehet abban, hogy az oltóanyag biztonságos és 

hatékony. Nagyon szorosan együtt fogok működni az Európai Gyógyszerügynökséggel és a nemzeti 

hatóságokkal az oltóanyagokba vetett bizalom széles körű növelése érdekében, többek között az új 

engedélyezések és az engedélyezés utáni nyomonkövetési folyamatok teljes átláthatóságának biztosítása 

révén.  

 

Minden bizottsági engedéllyel rendelkező gyógyszer engedélyezése – így a Covid19-oltóanyagoké is – az 

Európai Gyógyszerügynökség megbízható értékelési folyamatán alapul. Az EU farmakovigilancia-

rendszere az egyik legfejlettebb a világon. A rendszert a Covid19-világjárvány idején megerősítették az 

oltóanyagok valós körülmények közötti fokozott nyomon követésével.  

 

Népegészségügyi szükséghelyzetben a lehető leggyorsabban kell biztonságos és hatékony gyógyszereket 

és oltóanyagokat kifejleszteni és az egész EU-ban elérhetővé tenni. Az EU már bevezetett olyan 

intézkedéseket, amelyek megkönnyítik, támogatják és felgyorsítják a biztonságos és hatékony kezelések 

és vakcinák forgalombahozatali engedélyeinek kidolgozását és kiadását. A gyógyszerészeti 

jogszabályoknak köszönhetően a tagállamok nemzeti szinten is kiadhatnak szükséghelyzeti alkalmazási 

engedélyeket, ezt a Covid19-világjárvány idején is láttuk. A javasolt gyógyszeripari reform keretében a 

népegészségügyi szükséghelyzetek kezelése érdekében az Európai Gyógyszerügynökség megbízható 

értékelése alapján uniós szinten gyorsabban kiadhatók az ideiglenes szükséghelyzeti forgalombahozatali 

engedélyek, ami ilyen helyzetekben összehangolt uniós megközelítést tesz lehetővé. Jelölésem 

megerősítése esetén szorosan együtt fogok működni az Európai Parlamenttel és a Tanáccsal annak 

érdekében, hogy ez a lehetőség a megreformált gyógyszerészeti jogszabályok nyomán ténylegesen 

beépüljön a gyakorlatba. 

 

Ha megerősítik egészségügyi és állatjóléti biztosi jelölésemet, kiemelt prioritás lesz számomra, hogy az 

európai polgárok védelemben részesüljenek a dezinformáció káros hatásaival szemben, többek között a 
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népegészségügy területén is. A biztosi testületben helyet foglaló kollégáimmal együtt fogok működni 

annak érdekében, hogy a már meglévő szilárd keretre – többek között az európai demokráciáról szóló 

cselekvési tervre és a dezinformáció visszaszorítását célzó megerősített gyakorlati kódexre – támaszkodva 

fellépjek a nagy online platformokon és keresőprogramokban megjelenő dezinformáció ellen, 

támogassam e keret demokráciapajzs révén történő továbbfejlesztését. A dezinformáció tagállamokkal és 

nemzetközi szervezetekkel együttműködésben végzett nyomon követése és felügyelete szintén 

intenzívebb lesz. A védőoltásokkal kapcsolatos káros dezinformáció elleni küzdelem érdekében a Bizottság 

továbbra is megbízható, tényeken alapuló információkkal látja el a polgárokat, integrálva a 

Közegészségügyi Albizottság megbízásából készült, a dezinformáció európaiak egészségére gyakorolt 

hatásának csökkentéséről szóló közelmúltbeli jelentés ajánlásait. Szorosan együtt fogok működni az 

Európai Betegségmegelőzési és Járványvédelmi Központtal, amely értékes munkát végez az oltási 

programok hatókörének bővítése, valamint az azokhoz kapcsolódó félretájékoztatás és dezinformáció 

kezelése érdekében, amit határozottan támogatok. Az egészségügyi szolgáltatókkal és más megbízható 

szervezetekkel is együtt fogok működni annak érdekében, hogy felerősítsük üzeneteinket, és arra 

ösztönözzük a polgárokat, hogy oltással kapcsolatos döntéseiket megbízható, tudományos információk 

alapján hozzák meg. 

 

A védőoltásokkal szembeni bizalmatlanság elleni küzdelem azonban nem elegendő. Jelölésem 

megerősítése esetén támogatni fogom azokat az intézkedéseket is, amelyek biztosítják az oltáshoz való 

hozzáférést, és senkit sem hagynak hátra. A Bizottság „az EU az egészségügyért” program keretében 

finanszírozza a „Küzdjük le a vakcinázás előtt álló akadályokat!” elnevezésű nagyszabású projektet, amely 

bevált gyakorlatokat tesztel a védőoltások előtt álló strukturális akadályok kezelése érdekében. 

 

A Bizottság készen áll arra, hogy támogassa Spanyolországot a Valenciában és a környező régiókban 

bekövetkezett pusztító áradásokat követően. A Bizottság már aktiválta a Kopernikusz műholdas rendszert 

a mentőcsapatok koordinálásának elősegítése érdekében, és felajánlotta, hogy amint a spanyol nemzeti 

hatóságoktól kérés érkezik, aktiválja az uniós polgári védelmi mechanizmust is. Megerősíthetem, hogy 

amennyiben Spanyolország segítséget kér, a Bizottság hozzásegítheti a spanyol hatóságokat olyan 

egészségügyi készletekhez, amelyekkel reagálhatnak az áradások nyomán kialakuló fertőző betegségek 

terjedésére. Az uniós készletek tetanusz elleni oltóanyagokat és más releváns egészségügyi 

felszereléseket tartalmaznak. 
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3. kérdés 
Az antimikrobiális rezisztencia elleni küzdelmet célzó uniós fellépésnek az „Egy az egészség” koncepció 

keretében történő fokozásáról szóló tanácsi ajánlásban szereplő egyes célok nem haladnak a teljesülés 

irányába. Hogyan fog dolgozni annak érdekében, hogy változtasson e célok pályáján, többek között azáltal, 

hogy együttműködik a tagállamokkal a nemzeti terveikben szereplő intézkedések tekintetében, és további 

intézkedéseket hoz az antimikrobiális szerek körültekintő alkalmazásának és irányításának előmozdítása 

érdekében? A Parlament úgy véli, hogy sürgős fellépésre van szükség, és a tagállamok előrehaladásának 

2027-ig történő egyszerű nyomon követése nem elegendő. Fontolóra vesz-e további jogalkotási 

intézkedéseket 2027 előtt, és hogyan fogja nyomon követni, hogy a nemzeti cselekvési terveket megfelelő 

finanszírozás kíséri-e a 2030-as célok eléréséhez? Úgy tűnik, hogy az EU egésze jó úton halad az 

antimikrobiális szerek állatok általi fogyasztásának jelentős csökkentése felé, különösen az uniós 

mezőgazdasági termelők erőfeszítéseinek köszönhetően. Figyelembe véve azonban a kiindulási helyzet 

tekintetében a tagállamok között fennálló különbségeket, hogyan biztosítaná, hogy az egyes 

tagállamokban érvényesülő csökkentési keretek az állatgyógyászati antimikrobiális szerek értékesítésének 

és használatának tényleges csökkenését eredményezzék? Emellett hogyan javítaná az antimikrobiális 

rezisztencia és az antimikrobiális szerek fogyasztásának tagállami nyomon követését? Hogyan javítanák 

az antimikrobiális rezisztencia kezelésére irányuló nemzeti stratégiák harmonizációját? Tekintettel a 

szóban forgó kihívások súlyosságára, hogyan erősítené meg a vonatkozó importellenőrzéseket, és hogyan 

biztosítaná a harmonizáltabb végrehajtást az egész EU-ban? 
 

Elkötelezett vagyok amellett, hogy fokozzuk az antimikrobiális rezisztencia elleni küzdelemre irányuló, 
folyamatban lévő munkát. Hiszem, hogy az antimikrobiális szerek használatának 2030-ig történő 
csökkentésére irányuló uniós cél elérhető, még akkor is, ha a tagállamok a megvalósítás különböző 
szakaszainál tartanak, és az egyes tagállomok által elfogadott célok az egyes tagálamok jelenlegi 
felhasználási szintjét tükrözik.  Ha megerősítenek egészségügyi és állatjóléti biztosként, keményen fogok 
dolgozni azon, hogy erős együttműködés, célzott nyomon követés és egyértelmű elszámoltathatóság 
révén elérjük ambiciózus célunkat.  
 

Kinevezésem esetén továbbra is támogatni fogom a tagállami intézkedések támogatását szolgáló 

eszköztár alkalmazását. Az antimikrobiális rezisztenciára és az egészségügyi ellátással összefüggő 

fertőzésekre vonatkozó együttes fellépés, amely ez év februárjában indult, már több mint 60 millió EUR 

összegű finanszírozási támogatást nyújt a nemzeti erőfeszítésekhez.  

 

Az Európai Betegségmegelőzési és Járványvédelmi Központ (ECDC) éves jelleggel nyomon követi az 

antimikrobiális rezisztenciával kapcsolatos helyzetet és az antimikrobiális szerek használatát az EU-ban. 

Emellett a Bizottság az évente kétszer ülésező, az „Egy az egészség” koncepció jegyében szervezett, az 

antimikrobiális rezisztencia leküzdésére irányuló uniós hálózaton keresztül elősegíti a bevált gyakorlatok 

tagállamok közötti cseréjét. Úgy vélem, hogy a nemzeti stratégiákat az egész EU-ra kiterjedő, koherens 

keretben kell koordinálni a következetes előrehaladás biztosítása érdekében, ugyanakkor lehetővé kell 

tennie a helyi viszonyok rugalmas figyelembevételét.  
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Ahol az antimikrobiális rezisztenciával kapcsolatos célértékek még nem teljesülnek, a Bizottság fokozni 

fogja a tagállamok cselekvési terveihez nyújtott célzott támogatást, különösen az olyan területeken, mint 

a fertőzések megelőzése és megfékezése, az antimikrobiális szerek körültekintő alkalmazása és irányítása. 

Ahol erre szükség mutatkozik, további intézkedésekre vonatkozó ajánlásokat fogok kidolgozni a határokon 

át terjedő súlyos egészségügyi veszélyekről szóló rendelettel összhangban. Biztosi kinevezésem 

megerősítése esetén szorosan figyelemmel fogom kísérni az előrehaladást, felhasználva a Bizottság 

rendelkezésére álló valamennyi eszközt, hogy támogassam a tagállamokat célkitűzéseik elérésében.  

 

Meggyőződésem, hogy azon ambiciózus uniós célkitűzés, hogy 2030-ra a felére csökkentsük a 

haszonállatok és az akvakultúra számára értékesített antimikrobiális szerek mennyiségét, teljesíthető, és 

ennek elérésén fogok dolgozni. Az értékesítések már eddig közel 30%-kal csökkentek.  

 

Az állatgyógyászati készítményekről szóló rendelet számos kiegészítő intézkedést határoz meg az 

antimikrobiális szerek állatok esetében történő körültekintő alkalmazásának biztosítása érdekében. 

Támogatni fogom a rendelet végrehajtását annak biztosítására, hogy minden tagállam érdemben 

hozzájáruljon az összértékesítés csökkentéséhez. Fokozni fogom a bizottsági ellenőrzéseket, mivel ezek 

révén biztosítható, hogy a tagállami hatóságok végrehajtsák az antimikrobiális szerek állatokon történő 

alkalmazására vonatkozó szabályokat.  

 

Az antimikrobiális rezisztencia elleni uniós fellépésre vonatkozó, 2023. évi parlamenti állásfoglalással 

összhangban olyan intézkedéseket fogok kidolgozni, amelyek javítják az élelmiszer-termelő állatok 

egészségét és jólétét, és ennek révén csökkentik a fertőző betegségek előfordulását és terjedését a 

mezőgazdaságban, következésképpen pedig mérséklik az antimikrobiális szerek használatának 

szükségességét.  

 

Folytatni fogom a Bizottság pontos és harmonizált adatok biztosítására irányuló munkáját, amely lehetővé 

teszi, hogy nyomon kövessük mind az uniós, mind pedig a nemzeti szinten fennálló helyzetet és 

tendenciákat. A tagállamok minden évben kötelező módon összegyűjtik és jelentik az antimikrobiális 

szerek értékesítésére és felhasználására vonatkozó adatokat, állatfajokra lebontva. A Bizottság pénzügyi 

támogatást nyújt a tagállamoknak ahhoz, hogy informatikai rendszereiket felkészítsék erre az 

adatgyűjtésre. Ezekre az adatokra fogok támaszkodni a jövőbeli intézkedések megalapozása érdekében. A 

Bizottság emellett képzési programokat is finanszíroz az illetékes nemzeti hatóságok azon tisztviselői 

számára, akik az antimikrobiális szerek helyes alkalmazásával és az ilyen szerek alkalmazásához 

kapcsolódó rezisztenciával foglalkoznak az állategészségügyi / élelmiszeripari ágazatok területén, valamint 

az élelmiszer-termelő állatokkal foglalkozó mezőgazdasági termelők és állatorvosok számára, hogy ezek 

révén megismertesse őket jogi kötelezettségeikkel, valamint azon módszerekkel, amelyek révén tovább 

csökkenthető az antimikrobiális szerek használata. 

 

Gondoskodni fogok arról is, hogy a nem uniós országokból származó behozatalra vonatkozó szabályok 

hozzájáruljanak az állati eredetű antimikrobiális szerek használatának csökkentéséhez. A jelenlegi 

szabályozási keretben azoknak a nem uniós országoknak, amelyek állatokat és állati termékeket kívánnak 
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exportálni az Unióba, a behozandó állatok és állati termékek esetében be kell tartaniuk a vonatkozó 

előírásainkat, miszerint esetükben nem alkalmazhatnak antimikrobiális szereket növekedésserkentőként 

és nem használhatnak olyan antimikrobiális szereket, amelyek az Unióban kizárólag emberi fertőzések 

kezelésére vannak fenntartva. Csak azon országok exportálhatnak az Unióba, amelyek bizonyították, hogy 

megfelelnek az uniós szabályozásnak, és szerepelnek az e célból engedélyezett országok jegyzékében. 

Biztosítani fogom, hogy a nem uniós országokban végzett bizottsági ellenőrzések folytatódjanak, és ezek 

révén ellenőrizzük az uniós behozatali követelményeknek való megfelelést. 
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4. kérdés 

Hogyan fogja biztosítani az egész EU-ra kiterjedő, átfogó, kötelező élelmiszer-címkézési és nyomon 

követhetőségi rendszer bevezetését, amely egységes, egyértelmű keretbe foglalja a különböző meglévő 

önkéntes rendszereket (fenntartható és etikai szempontok), olyan további terhek nélkül, amelyek növelnék 

a fogyasztói árakat? Hogyan kívánja támogatni a tagállamok közötti konszenzust ebben a kérdésben? 

Elkötelezett-e Ön amellett, hogy az egészséges döntések előmozdítása érdekében megvalósítsa a 

tápértékjelölésnek a csomagolás elülső oldalán való feltüntetését? Továbbá egy ilyen rendszer hogyan 

fogja biztosítani a fogyasztók teljes körű tájékoztatását a valamennyi élelmiszerre érvényes, az eredetre 

vagy származásra vonatkozó részletesebb információk révén, ezáltal fokozva a fogyasztóvédelmet, 

csökkentve az élelmiszer-pazarlást és támogatva a fenntartható gyakorlatokat? 

 

A fogyasztók élelmiszerekkel kapcsolatos tájékoztatásáról szóló európai parlamenti és tanácsi rendelet az 
alapja annak, hogy az élelmiszerekkel kapcsolatos tájékoztatással kapcsolatosan garantálni tudjuk a magas 
szintű fogyasztóvédelmet. E rendelet lefekteti az élelmiszerekkel kapcsolatos kötelező tájékoztatásra 
vonatkozó szabályokat, valamint azokat a követelményeket, amelyeket az élelmiszer-vállalkozóknak be 
kell tartaniuk az élelmiszerekkel kapcsolatos önkéntes tájékoztatás során. A tájékoztatás nem lehet 
félrevezető, és adott esetben releváns tudományos adatokon kell alapulnia. 
 
A Bizottság „környezetbarát jellegre vonatkozó állításokkal” kapcsolatos javaslata világosan kifejti a 
környezeti fenntarthatósági szempontokat. A javaslat, amelyről jelenleg tárgyal az Európai Parlament és 
a Tanács, többek között konkrét követelményeket határoz meg annak biztosítására, hogy a 
környezetbarát jellegre vonatkozó állítás vagy jelölés alapjául szolgáló értékelés megbízható és 
tudományosan megalapozott legyen. 
 
A csomagolás elülső oldalán feltüntetett tápértékjelölés az egyik olyan eszköz, amely révén a fogyasztókat 
tájékoztatni lehet az élelmiszerek tápértékéről.  
Minden érdekelt féllel együtt fogok működni olyan megoldások kidolgozásában, amelyek előmozdítják az 

egészségesebb élelmiszerek választását. Kinevezésem esetén első lépésként valamennyi érintett féllel 

együttműködve egy olyan átfogó megközelítés kialakításán fogok dolgozni, amely kezeli többek között az 

élelmiszer-összetétel megváltoztatásának, az élelmiszerekkel kapcsolatos tájékoztatásnak és az 

egészségtelen élelmiszerek forgalmazásának kérdését. A nem fertőző betegségek megelőzésére 

vonatkozó, folyamatban lévő együttes fellépés keretében végzett munkára építve azonosítani fogom 

azokat a területeket, ahol a tagállamoknak további pénzügyi támogatásra lehet szükségük. Mivel a 

nemzeti szintű kommunikációs kampányok hatékonyabban célba érnek a fogyasztóknál, továbbra is 

támogatni fogom a tagállamok arra irányuló erőfeszítéseit, hogy növeljék a fogyasztók élelmiszerekkel 

kapcsolatos tájékoztatással kapcsolatos tudatosságát. 

 
A fogyasztók élelmiszerekkel kapcsolatos tájékoztatásáról szóló rendelet előírja továbbá bizonyos 
élelmiszerek kötelező eredetmegjelölését, valamint annak lehetőségét, hogy az élelmiszer-vállalkozások 
egyéb élelmiszerek esetében önkéntesen feltüntessék azok származását. Egyes tagállamok a fogyasztói 
igényekre válaszul nemzeti intézkedéseket hoztak. Amennyiben megerősítenek tisztségemben, 
prioritásaim egyike lesz, hogy a belső piac zökkenőmentes működésének biztosítása mellett kezeljem az 
élelmiszerek eredetére vonatkozó további információk iránti fogyasztói igény kérdését. 
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5. kérdés 
A tagállamok meglehetősen eltérően alkalmazzák az állatjólétre vonatkozó uniós szabályokat. Ön szerint 

melyek azok az elsődleges akadályok, amelyek hozzájárulnak a megfelelési szintek közötti különbségekhez, 

és milyen konkrét intézkedéseket vagy támogatást javasolna annak érdekében, hogy segítse a 

mezőgazdasági termelőket kötelezettségeik hatékonyabb teljesítésében? Milyen végrehajtási kihívásokat 

azonosít a jelenlegi rendelkezésekben? Biztosjelöltként hogyan kívánja korszerűsíteni az állatjólétre 

vonatkozó hatályos szabályozást, és értékelni a lehetséges változások hatásait? Ön szerint az importot 

bele kellene-e foglalni egy ilyen jogszabályba? E tekintetben hogyan biztosíthatjuk, hogy a harmadik 

országok megfeleljenek az uniós követelményeknek? Továbbá konkrétan hogyan kíván megfelelni a 

meghallgatás során tett azon kötelezettségvállalásának, hogy olyan kiegyensúlyozott megközelítést 

biztosít, amely gazdaságilag életképes a mezőgazdasági termelők számára, és amely nem akadályozza 

versenyképességüket?  Emellett biztosjelöltként mi a véleménye az állatok szállítás közbeni védelmével 

foglalkozó (ANIT) vizsgálóbizottságnak az állatok szállítására vonatkozó következtetéseiről? 
 
Véleményem szerint a jelenlegi uniós állatjóléti jogszabályok harmonizált alkalmazásának elsődleges 
akadályai a következők: a szabályok elavultak, és gyakran eltérő értelmezésekhez vezetnek a tagállamok 
között; jelentős különbségek vannak a tagállami végrehajtásban, és hiányoznak a hatékony szankciók; 
továbbá nem használják kellőképpen az állatjóléti mutatókat. Ezeket a tényezőket a 2022. évi bizottsági 
célravezetőségi vizsgálat egyértelműen azonosította. 
 
Az említett végrehajtási kihívások torzulásokat okoznak a belső piacon, és hozzájárulnak ahhoz, hogy 
egyenlőtlen versenyfeltételek alakuljanak ki és az állatjólét egyenlőtlen védelmet élvezzen. A helyzetet 
súlyosbítja, hogy az elmúlt 20 évben elfogadott eltérő nemzeti állatjóléti rendelkezések széttagolttá tették 
a jogi környezetet.  
 
Munkám fókuszát a meglévő szabályozás szigorú érvényre juttatására fogom helyezni. Fokozni fogom a 
Bizottság arra irányuló erőfeszítéseit, hogy segítse a feleket kötelezettségeik teljesítésében. Ez eddig 
képzési tevékenységeket takart (a „Jobb képzés a biztonságosabb élelmiszerekért” programon keresztül), 
emellett kommunikációs tevékenységeket, bizottsági iránymutatások megfogalmazását, például a 
sertések farokkurtítására vonatkozóan, továbbá a bevált gyakorlatok megosztását célzó kísérleti projektek 
indítását, többek között a szállításra vagy a tejelő tehenek jólétére vonatkozóan, vagy a tojótyúkok nem 
ketreces tartására szolgáló rendszereke való áttérés kapcsán. Ezeken felül javaslom az állatjóléti mutatók 
szélesebb körű alkalmazásának előmozdítását, továbbá azt, hogy biztosítsunk több adatot a 
mezőgazdasági termelők számára munkájuk irányításához. Szükség esetén a kötelezettségszegési 
eljárások továbbra is a Bizottság rendelkezésére állnak lehetőségként. 
 
Megerősítem, hogy a megbízólevelemben említettekhez hűen javasolni fogom a biztosi testületnek az 
állatjólétre vonatkozó jogszabályok felülvizsgálatát. A mai kor elvárásaihoz fogom igazítani a meglévő 
uniós állatjóléti normákat, és különösképpen biztosítani fogom az „End the Cage Age” (Vessünk véget a 
ketreces állattenyésztésnek!) európai polgári kezdeményezés Bizottság általi nyomon követését. Első 
lépésként minden érintettel párbeszédet fogok folytatni, beleértve a mezőgazdasági termelőket is, hogy 
megvitassam velük a különböző megoldásokat és kérdéseket, például az átmeneti időszakok és a pénzügyi 
támogatás kapcsán. Figyelembe fogom venni a távoli vidéki területek szükségleteit is. Célom annak 
biztosítása, hogy a jogszabályi változások ne hozzák hátrányos helyzetbe az uniós mezőgazdasági 
termelőket. 
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Annak biztosítására, hogy a harmadik országok megfeleljenek az uniós vagy azzal egyenértékű 
követelményeknek, ugyanazt a megközelítést alkalmazhatjuk, mint ami az állatok leölésekor biztosítandó 
állatjóléti szabályok területén érvényesül. E jogszabály alapján az Unióba behozott húsnak az Unióban 
előírtakkal egyenértékű feltételek mellett levágott állatokból kell származnia, és a termékeket behozatali 
bizonyítványnak kell kísérnie, amelyben a származási ország illetékes hatósága megerősíti ezeket a 
feltételeket. Emellett a Bizottság ellenőrzéseket végez az exportáló harmadik országokban, hogy 
meggyőződjön az uniós vagy azzal egyenértékű követelmények megfelelő alkalmazásáról. 
 
Úgy vélem, hogy az ANIT-bizottság munkája jól mutatja, hogy az Európai Parlament miképpen tud értékes 
hozzájárulást nyújtani a Bizottság munkájához. Az Európai Bizottságnak az állatszállításról szóló jogalkotási 
javaslatába számos parlamenti bizottsági ajánlás bekerült. Például szigorúbb korlátozásokat tartalmaz a 
vágóhídra történő szállításra vonatkozóan, további szabályokat állapít meg a kutyák és macskák 
szállításához, és első alkalommal külön rendelkezéseket tartalmaz a víziállatokat illetően. Biztosi 
kinevezésem megerősítése esetén az e javaslattal kapcsolatos tárgyalások lezárása prioritás lesz 
számomra. 


